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ســـرانجام انتظار ها به سر رســـیده و تیم ملی فوتبال ایران فردا کار خود را در 

جام جهانی 2022 قطر آغاز خواهد کرد. درواقع بعد از ســـوت پایان دیدار با 

پرتغال در کشور روســـیه و حسرت صعود نکردن به مرحله بعدی رقابت ها و 

پس از حدود چهار سال و پنج ماه یک بار دیگر تیم ملی ایران در بزرگ ترین 

تورنمنت فوتبالی در حالی به میدان می رود که حالا این انتظار این وجود دارد 

که این بار برای اولین بار صعود تاریخی در انتظار یوزهای ایرانی باشد؛ اتفاقی 

که فرزاد آشوبی هم به آن معتقد است و می گوید به صورت طبیعی می توان این 

امر را پیش بینی کرد که بعد از تیم ملی انگلیس این ایران باشد که برای اولین 

بار راهی مرحله حذفی جام جهانی می شود.

بر همین اساس و درخصوص برگزاری جام جهانی قطر، اتفاقات این رقابت ها و 

شرایط تیم ملی ایران دقایقی با فرزاد آشوبی کارشناس فوتبال کشورمان دقایقی 

به گفت وگو نشستیم که متن آن را در ادامه می خوانید.

بازی ایران و انگلیس را چطور ارزیابی می کنید؟

به نظرم باید صبر کنیم تا شرایط را ببینیم. قطعا بازی سختی را در پیش داریم. البته با 

توجه به اینکه بازی آخر ما مقابل تونس پشت درهای بسته برگزار شد و از سوی دیگر با 

توجه به شناختی که از گذشته نسبت به آقای کی روش وجود دارد، باید شرایط فنی 

بازی اول را ببینیم و پس از آن این وضعیت را بسنجیم که آیا قرار است همان سبک 

قبلی خسته کننده از فوتبال ارائه شود یا اینکه کی روش در حضور مجددش در تیم 

ملی ایران ایده ها و افکار متنوع تری را دنبال می کند.

پیش بینی شما چیســـت؟ کی روش با چه راهکار و روشی جلوی انگلیس به 

میدان می رود؟

من فکر می کنم همان اتفاقات گذشته تکرار شود. حداقل از لیست تیم ملی و اسامی 

که به جام جهانی رفتند می شـــود چنین پیش بینی و حدسی داشت اما درنهایت با 

آگاهـــی و اطلاعات کامل نمی توانیم در این مورد صحبت کنیم و باید صبر کنیم تا 

این بازی تمام شود و برای بازی های بعدی آن زمان شرایط تیم ملی را بسنجیم و بهتر 

ارزیابی فنی کنیم.

اصولا شـــانس و موفقیتـــی را برای موفقیت تیم ملـــی در این دیدار قائل 

هستید؟

سوای برگزاری این دیدار، به نظر من در یک حالت طبیعی ما کاملا این شانس را داریم 

که بعد از انگلیس به عنوان تیم دوم گروه برای اولین بار به مرحله حذفی رقابت ها صعود 

کنیم. نه تیم ملی ولز و نه تیم ملی آمریکا هیچ کدام به لحاظ کیفیت کلی فوتبال تفاوت 

معنادار و ویژه ای با فوتبال کشور ما ندارند و به نظرم اگر دقت، تمرکز و تلاش و درصد 

اشتباه پایین، همگی در کنار هم دیگر قرار بگیرند ما درواقع این شانس را داریم که 

برای نخستین بار در تاریخ جام جهانی از گروه مان صعود کنیم.

فکر می کنید بهترین روش  و سیستم بازی برای تیم ملی ایران برابر انگلیس 

چه  ترکیبی می تواند باشد؟

به نظرم ما یک بازی بســـته و دفاعی را از تیم ملی در پیش داریم با این توضیح که 

می توانیم در حمله صاحب تفکر و ایده باشیم. باید مقابل انگلیس تیمی باشیم که 

از موقعیت هایمان و از ضدحملات به شکلی استفاده کنیم که بتوانیم برای خودمان 

اتفاقات خوبی را رقم بزنیم.

شما فکر می کنید ماجراجویی ملی پوشان ایران در جام جهانی 2022 تا کجا 

ادامه داشته باشد؟

نمی توانیم از الان چیزی را به صورت قطعی درباره اش صحبت کنیم. مثلا نمی توانیم 

از حـــالا حریف تیم ملی در صورت صعود به مرحله بعدی را تعیین کنیم. همه اینها 

تاثیر گذار هستند. یک سری پارامترهایی که در جریان بازی ها اتفاق می افتد و کاملا 

غیرقابل کنترل هستند، مثل مصدومیت ها و محرومیت ها و مباحث این شکلی هر 

لحظه در هر دیداری ممکن است رخ بدهد. به همین دلیل خیلی سخت است که 

بخواهیم چیزی را پیش بینی کرده و درباره اش از حالا به جمع بندی برسیم.

به صورت کلی درباره جام جهانـــی 2022 چه صحبتی دارید و ارزیابی تان از 

این رقابت ها چیست؟

در هر صورت جام جهانی بزرگ ترین رویداد فوتبالی هست که چهار سال یک بار برگزار 

می شود و نیازی به گفتن ندارد. در این بین اکثر بازیکنان قوی، معتبر و سطح بالای 

فوتبال دنیا در این مسابقات و در قالب تیم های خود حاضر هستند که این موضوع 

می تواند جذابیت های زیادی را ایجاد کند.

بازی های خاطره انگیزی را از افتتاحیه جام های جهانی در ادوار گذشته به یاد 

داریم، این در حالی است که دیدار افتتاحیه جام جهانی قطر که بین این کشور 

و اکوادور برگزار می شود شاید نتواند جذابیت لازم را داشته باشد و توقعات را 

برآورده کند. برای این امر فیفا نمی تواند راهکار دیگری را بیندیشد تا افتتاحیه ها 

همچنان خاطره انگیز باقی بماند.

به هر حال فیفا قصد دارد با این کار به کشوری که میزبانی این رقابت ها را برعهده گرفته 

و هزینه بزرگی که باید متقبل بشود احترام بگذارد، در غیر این صورت طبیعتا اینکه 

مدافع عنوان قهرمانی مثل سابق بازی افتتاحیه را انجام بدهد می تواند شکل بهتری 

داشته باشد و جذاب تر باشد.

نکتـــه جالب اینکه در چند دوره اخیر معمولا تیم های قهرمان جهان در دور 

بعدی در مرحله گروهی از دور رقابت ها حذف شده اند، این در حالی است که 

فرانسه در گروه تقریبا راحتی قرار گرفته است. به نظر شما خروس ها هم به این 

سرنوشت دچار خواهند شد؟

خیر این طور نیســـت، چون چیزی به اســـم حریف و بازی آســـان یا گروه آسان در 

جام جهانی وجود ندارد. به هر حال همه تیم هایی که در جام جهانی حاضر هستند 

همگی در جایگاه و موقعیت خاص خودشـــان صاحب کیفیت و توانایی محسوب 

می شوند. بنابراین این امر قابل پیش بینی نیست که بخواهیم به راحتی فرانسه را 

صعود کننـــده از گروهش معرفی کرده و از حالا این تیم را مدعی خیلی قوی برای 

قهرمانـــی بدانیم. البته در یک حالت عادی همین انتظار هم وجود دارد اما در هر 

صورت در چنین تورنمنت هایی اتفاقات بزرگی می افتد که تصور آنها می تواند برای 

خیلی ها سخت باشد.

در تاریخ جام جهانی فقط 8 کشور عنوان قهرمانی رقابت ها را کسب کرده اند. 

پیش بینی شما از قهرمان این دوره از ترکیب همین 8 تیم باشد یا تیم جدیدی 

می تواند این عنوان ارزشمند را به خود اختصاص بدهد؟

این کشورها دقیقا به خاطر گستردگی و سطح بالای فوتبال شان هست که می توانند 

این عناوین و افتخارات را به دست بیاورند. بنابراین طبیعتا خیلی سخت است تصور 

کنیم کشوری را که گستردگی و قدرت فوتبالی قابل توجهی مثل این هشت کشور 

ندارد، بیاید و قهرمان شود. هرچند ممکن است کشورهایی مانند یونان یا دانمارک در 

یورو یک بار به عنوان قهرمانی اروپا برسند اما اینها صرفا یک جرقه و موفقیت زودگذر 

است و نمی تواند تداوم داشته باشد.

نکته دیگر اینکه مربیان تیم های قهرمانی در 21 دوره گذشته هیچ گاه خارجی 

نبوده اند. 

در هر صورت کشـــورهایی که قهرمان می شوند همگی کشورهای صاحب سبک و 

صاحب فوتبالی هستند که وقتی فوتبال در این کشورها زنده و جاری و ساری هست، 

طبیعتا می توانیم این انتظار را داشته باشیم که مربیان قوی و با دانش و کیفیت بالایی 

را هم در اختیار داشته باشند.

کشور قطر شایسته میزبانی بود و این استحقاق را داشت که بزرگ ترین تورنمنت 

فوتبالی جهان را میزبانی کند؟

از این باب که امکانات خوبی را فراهم کرده اســـت می توانیم این کشـــور را شایسته 

میزبانی بدانیم اما اینکه با توجه به شرایط آب و هوایی فیفا مجبور شد این رقابت ها 

را در دو ماه پایانی فصل پاییز برگزار کند به نظرم تصمیم زیاد جالبی نبود. ای کاش 

این موضوع را در نظر می گرفتند و روال برگزاری ادوار قبلی که در اواخر بهار بود را بر 

هم نمی زدند. با این کار فصل فوتبالی کشورها نیز بر هم خورده و قاعدتا این موضوع 

در آینده تبعاتی را خواهد داشت.

به نظر می رسد برگزاری دو سال یک بار رقابت ها با 48 تیم در دستور کار فیفا 

قرار گرفته است. آیا این امر نمی تواند از جذابیت این رقابت ها کم کند؟

این اتفاق خیلی فشار سنگینی را به بازیکنان وارد می کند هر چند برگزاری رقابت ها 

یک سال در میان به جذابیت این رقابت ها لطمه ای وارد نمی کند و این امر از جذابیت 

و هیجـــان آن کم نمی کند اما این را در نظر بگیرید که با توجه به برگزاری لیگ های 

داخلی و قاره ای و از ســـوی دیگر حضور تیم ها در مرحله مقدماتی باعث می شود تا 

تعداد بازی ها بیش از اندازه شـــده و این موضوع فشردگی عجیبی را ایجاد می کند. 

بنابراین در صورتی که چنین تصمیمی از ســـوی فیفا گرفته شود باید حتما قبل از 

اجرایی کردن، راهکاری را برایش بیندیشند.

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

پرسپولیس به عنوان صدرنشین رقابت های لیگ برتر اولین تیمی بود 

که بعد از تعطیلات تمرینات خود را به موقع شروع کرد. این درحالی 

بود که برخلاف شایعات مطرح شده درمورد عدم بازگشت برخی 

بازیکنان خارجی پرسپولیس، همه نفرات خارجی این تیم به موقع 

در دور جدید تمرینات حاضر شدند. البته چهار ملی پوش این تیم 

به اضافه هنانوف که او هم در اردوی تیم ملی کشورش به سر می برد 

ازجمله غایبان هفته گذشته تمرینات پرسپولیس بودند. باشگاه 

پرســـپولیس برای اینکه یحیی گل محمدی دغدغه زمین تمرین 

هم نداشته باشـــد با مجموعه ورزشی تهرانسر وارد مذاکره شد تا 

سرخپوشان به جای دو روز در هفته چهار روز به این مجموعه بروند. 

در هرصورت روند خوبی در پرسپولیس درحال طی شدن بود که یک 

استوری جنجالی از سوی یحیی گل محمدی علیه بازیکنان تیم ملی 

حواشی جدیدی را برای این مربی و باشگاه پرسپولیس ایجاد کرد. 

بی توجهی مربیان پرســـپولیس به یک ســـری تذکرات از سوی 

مدیریت باشـــگاه کار را به جایی رســـاند که اعضای هیات مدیره 

باشگاه پرسپولیس برای آرام کردن اوضاع خودشان مجبور شدند 

به محل تمرین رفته و با یحیی گل محمدی نشستی را برگزار کنند. 

این نشست درواقع برگزار شد تا به یک سری حواشی در پرسپولیس 

پایان داده شود که به یک باره خبر اعتصاب سرخپوشان به تیتر اول 

رسانه ها تبدیل شد. اعتصاب در شرایطی که مدیران این باشگاه 

اعتقاد دارند از نظر مالی و پرداختی به اعضای تیم شـــان بهترین 

عملکرد را در همه دوره های مدیریتی باشگاه پرسپولیس داشته اند! 

 اعتراض به جریمه 5 درصدی!
با اعلام قبلی، تمرین روز گذشته سرخپوشان قرار بود در مجموعه 

ورزشـــی تهرانسر برگزار شـــود. از این رو کل اعضای تیم در محل 

تمرین حاضر شده و آماده تمرین بودند که به یکباره بزرگ ترهای 

تیم گفتند امروز تمرین نکنیم، بهتر اســـت. آنها مدعی بودند که 

چون هیات مدیره باشگاه مخالف بخشیده شدن جریمه 5 درصدی 

فصل است و هنوز تعدادی از ما نیز برخی از آپشن های قراردادمان 

را نگرفته ایم، امـــروز را اعتصاب می  کنیم. انتظار می رفت یحیی 

گل محمـــدی با این موضوع مخالفت کند اما این اتفاق رخ نداد. 

فقط نفراتی چون کمال کامیابی نیا، امید عالیشاه، سیامک نعمتی، 

فرشـــاد فرجی، علی نعمتی و... نفرات حاضر در تمرین بودند که 

شامل این جریمه می شدند. از این جمع هم فقط دو سه نفر موافق 

اعتصاب بودند. گویا اعتصاب روز شنبه بازیکنان استقلال هم مزید 

بر علت شده بود تا سرخپوشان هم بخواهند از این طریق اعتراض 

خود را به باشگاه برسانند. 

 درویش شاکی از تصمیم بازیکنان
باشگاه پرسپولیس تا اینجای فصل که حدود یک سوم بازی های 

لیگ انجام شـــده، 30 درصد قرارداد بازیکنان تیمش را پرداخت 

کرده اســـت. با این تفاسیر سرخپوشـــان بابت قرارداد این فصل 

هیچ طلب عقب افتاده ای ندارند. بازیکنان و مربیان پرسپولیس 

حتی بابت هر بردی که تا اینجای لیگ کسب کرده اند از باشگاه 

پـــاداش گرفته اند درحالی که این پاداش ها در قرارداد آنها لحاظ 

نشده اســـت. قراردادهایی که آپشن های جداگانه برای پاداش 

دارد. در چنین شـــرایطی رضا درویش اصلا انتظار نداشت که با 

اعتصاب بازیکنان تیمش مواجه شـــود. به هرحال درویش وقتی 

شنید که سرخپوشان در تمرین حضور پیدا کرده اما حاضر به تمرین 

نشده اند حسابی از کوره در رفت. اگرچه او هیچ واکنش رسانه ای 

از خود نشان نداد و ترجیح داد به تماس های گرفته شده از سوی 

خبرنگاران هم جواب ندهد. 

 اعتصابی که قربانی می دهد
مدیریت باشگاه پرســـپولیس قصد ندارد به سادگی از اتفاقی که 

دیروز در تمرین سرخپوشان رخ داد، بگذرد. درواقع درویش خوب 

می داند اگر نتواند جلوی حاشیه های تیمش را بگیرد ممکن است 

خودش قربانی شود. در همین راستا باخبر شدیم که مدیرعامل 

باشـــگاه پرسپولیس تا دیشب سخت به دنبال این بود که بفهمد 

اعتصاب تیمش توسط چه کسی برنامه ریزی شده است. درواقع 

تصمیم او این بوده و هست که فرد خاطی را پیدا و او را از تیم کنار 

بگذارد. تصمیمی که اگر عملی شـــود ممکن است تبعات خاص 

خودش را در پرسپولیس داشته باشد. به هرحال این روز ها برخی 

از سرخپوشـــان تلاش زیادی می کنند تا در یک سری از مسائل 

پشت یکدیگر باشند. 

 صدای آل کثیر هم درآمد
در روزی که بازیکنان پرسپولیس حاضر به تمرین نشدند، عیسی 

آل کثیر غایب بود. غیبتی که مشکوک به نظر می آمد. البته در شماره 

دیروز اشاره داشتیم به اینکه عیسی آل کثیر منتظر است هرچه زودتر 

تکلیفش با پرسپولیس مشخص شود؛ چراکه دوست ندارد بیشتر از 

این فقط میهمان تمرین سرخپوشان باشد. در همین راستا دیروز 

عیسی درنهایت تصمیم گرفت در محل تمرین سرخپوشان حاضر 

نشود. خواسته او از باشگاه پرسپولیس این است که هرچه زودتر 

تکلیفش را مشخص کنند. ازطرفی مدیریت باشگاه پرسپولیس 

هم منتظر تصمیم نهایی یحیی گل محمدی در مورد خواستن یا 

نخواستن عیسی است. یحیی هنوز به باشگاه اعلام رسمی نکرده 

که با آل کثیر قرارداد جدید امضا شود یا نه. با توجه به همین مساله 

عیسی دیگر تمایلی برای حضور در تمرینات سرخپوشان ندارد. او 

منتظر است باشگاه پرسپولیس و یحیی گل محمدی در همین هفته 

تکلیف او را مشخص کنند؛ هرچند شواهد امر نشان می دهد که 

یحیی موافق عقد قرارداد جدید با آل کثیر است و طی دو سه روز 

آینده این اتفاق رخ خواهد داد. 

 بازگشت سرلک به تمرینات
میلاد سرلک که از سفر به قطر جا ماند و جزء خط خورده های تیم ملی 

بود، بعد از چند روز مرخصی از دیروز در محل تمرین سرخپوشان 

حاضر شد. او هم از اینکه همبازیانش دست به اعتصاب زده بودند، 

تعجب کرد. سرلک به خاطر اینکه در تمرینات تیم ملی با درد و تزریق 

مسکن تمرین می کرده از ناحیه همسترینگ مصدوم است. باتوجه 

به همین مساله سرلک حداقل یک هفته تا 10 روز باید فیزیوتراپی 

کند. اگر شـــرایط برای این بازیکن خوب پپیش برود او از دو هفته 

دیگر به تمرینات گروهی پرسپولیس باز خواهد گشت تا خودش 

را برای ادامه لیگ آماده کند. البته که ســـرلک هنوز از نظر روحی 

اوکی نیست و شدیدا از اینکه جام جهانی را ازدست داده ناراحت 

است. به همین خاطر هم دیروز چند بازیکن تیم سعی کردند به 

این هافبک جوان روحیه دهند. 

 غیبت محسوس پیروانی
دور جدید تمرینات پرسپولیس یک غایب ثابت داشته و او کسی 

نیست جز افشین پیروانی که به سفر خارج از کشور رفته است. البته 

دکتر حقیقت هم به خاطر عمل جراحی که روی چشمانش انجام 

شده نمی تواند در تمرینات پرسپولیس حضور یابد. اما در غیاب 

افشین پیروانی اتفاقات حاشیه ای زیاد در پرسپولیس رخ داده که 

نشـــان می دهد غیبت او چقدر در ایجاد این حواشی تاثیر داشته 

است. مدیر تیم پرســـپولیس احتمالا تا پایان این هفته در محل 

تمرین تیمش آفتابی شود. 

 اعتصاب ادامه دارد؟
باشگاه پرسپولیس فعلا تصمیمی برای بخشیدن جریمه 5 درصدی 

فصل گذشته سرخپوشان ندارد و پولی هم برای پرداخت یک سری 

از آپشن ها نیز در حساب باشگاه نیست. از این رو سرخپوشان قرار 

نیست به خواسته مالی خود بعد از یک روز اعتصاب برسند. با توجه 

به این مساله برگزاری تمرین امروز شاگردان گل محمدی در هاله ای 

از ابهام قرار دارد. البته همه اعضای تیم موظفند ساعت 10 امروز در 

مجموعه ورزشی تهرانسر حاضر شوند. ضمن اینکه باید دید واکنش 

باشگاه پرسپولیس نسبت به اتفاق دیروز درنهایت چه خواهد بود و آیا 

قرار است فقط در حد همان بیانیه دیروز عمل کند؟ چه بسا درویش 

تصمیم بگیرد خودش امروز زودتر از همه در مجموعه تهرانسر حاضر 

شده و جلسه ای را با اعضای تیم داشته باشد. 

 اردوی خارجی منتفی است
باشگاه پرســـپولیس برای برگزاری اردوی خارجی سرخپوشان نه 

اسپانسری پیدا کرده است که بخواهد در این زمینه هزینه کند و 

نه شرایط برای رفتن سرخپوشان به کشوری غیر از امارات مهیا شده 

است. ضمن اینکه گل محمدی هم موافق اردویی نیست که در آن 

حریفی سرسخت برای تیمش جهت انجام بازی دوستانه پیدا نشود. 

با این تفاسیر به احتمال خیلی زیاد سرخپوشان اردوی یک هفته ای 

خود را در یکی از هتل های تهران برگزار می کنند و دو بازی دوستانه 

هم با دو تیم خوب لیگ برتری برگزار خواهند کرد. 

 پرداخت 20 درصد تا نیم فصل
باشگاه پرسپولیس قصد دارد تا قبل از آغازه دوباره لیگ و البته دربی 

پایتخت 5 تا 10 درصد دیگر از قرارداد بازیکنانش را پرداخت کند. 

10 درصد دیگر هم در نیم فصل به سرخپوشان پرداخت خواهد شد 

تا دریافتی آنها سرجمع در نیم فصل به 50 درصد برسد. البته همه 

این اتفاقات زمانی رخ خواهد داد که در یکی دو ماه آینده شـــاهد 

تغییراتی در باشگاه پرسپولیس نباشیم. از این جهت که شواهد 

امر در این باشگاه نشان می دهد که اوضاع قرار نیست آرام باشد. 

 بیانیه باشگاه در مورد پرداختی ها
باشگاه پرسپولیس عصر دیروز اولین واکنش رسمی خود را نسبت 

به اعتصاب سرخپوشـــان انجام داد. در این بیانیه آمده است که 

جریمه 5 درصدی لحاظ شده در قرارداد فصل پیش به خاطر حذف 

از جام حذفی بعد از شکست مقابل آلومینیوم بوده که به تصویب 

هیات مدیره وقت هم رسیده است. همچنین باشگاه پرسپولیس 

متذکر شده باتوجه به اینکه این باشگاه در این فصل وارد فرابورس 

شده باید پاسخگوی نهادهای ذی ربط و سهامداران در حوزه های 

مختلف علی الخصوص مسائل مالی باشد. بر این اساس پرداختی ها 

به اعضای تیم که عمده بار مالی و هزینه های باشـــگاه را شـــامل 

می شود نیز باید طبق ضوابط مشخص باشد.

نبخشیدن جریمه ۵ درصدی عامل تمرین نکردن پرسپولیس

درویش به دنبال مقصر اعتصاب قرمزها
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